
LÕAjuntament reclama a FGC el detall de les inversions

previstes per desencallar la concessi� de Vall de N�ria

El santuari de Vall de N�ria MANEL LLADî.

LÕAjuntament de Queralbs vol continuar treballant en lÕacord amb

Ferrocarrils de la Generalitat per a la nova concessi� de Vall de

N�ria. Segons avan�a lÕACN, el consistori insta lÕempresa p�blica a

modif icar el contracte vigent f ins al 31 de desembre Ðel 31 dÕabril

acabava la vig�nciaÐ, per� FGC rebutja aquesta opci�.

ÒFerrocarrils dona per manifestada la seva posici� i restar� a

lÕespera de que lÕajuntament inici� els tr�mits per a lÕadjudicaci� de

la nova concessi�Ó, af irmen en un comunicat. El consistori reclama

un document amb les inversions previstes en els 30 anys de

concessi�.

La setmana passada FGC havia aler tat que lÕAjuntament de Queralbs no havia signat el principi dÕacord al qual

sÕhavia arribat i que no donava resposta a les seves comunicacions. El consistori detalla ara en un comunicat

que durant la darrera reuni� a Barcelona el 31 dÕabril lÕempresa p�blica va proposar lÕampliaci� de 20 a 30 anys,

Òper sorpresa de lÕAjuntamentÓ, alálegant que era la Òdurada m�nima de contracte que podia acceptarÓ. Des de

Queralbs, per�, remarquen que aquesta ampliaci� no inclo�a lÕincrement dÕinversions pactades inicialment ni

tampoc Òuna garantiaÓ de la seva realitzaci�. Unes inversions que, segons lÕajuntament, tamb� estaven

supeditades als pressupostos de la Generalitat. Tamb� expliquen que estan a lÕespera de rebre el document dÕun

conveni paralálel i diferenciat de la concessi� Ðse signarien simult�niamentÐ de les inversions necess�ries als

entorns de lÕestaci� de cremallera i que es van quantif icar en 1 mili� dÕeuros.

DÕaltra banda, lÕAjuntament admet que �s un tema ÒcomplexÓ i ÒprioritariÓ i una decisi� Òcolálectiva del municipiÓ

per ser un projecte ÒclauÓ a la comarca i de pa�s. ÒLa futura concessi� ha de permetre treballar en aquest espai

de manera corresponsable amb la Generalitat, per tal dÕatraure opor tunitats en municipis de muntanya com

Queralbs i als del seu entornÓ, es diu al comunicat, per rever tir el despoblament i atraure un turisme de qualitat i

respectu�s amb lÕentorn. Tamb� subratllen la necessitat de gestionar el territori amb pol�tiques espec�f iques i

fruit de lÕÓescolta activaÓ cap a les persones que hi viuen i hi treballen.

FGC no vol modif icacions de terminiLÕempresa p�blica no vol sentir a parlar de m�s modif icacions de termini de

la concessi� vigent perqu� seria la tercera vegada i Òno �s cap soluci�Ó. Defensen que jur�dicament no �s

possible i que comprometria les inversions previstes en els pr�xims mesos.

En un comunicat, retreu a lÕAjuntament Òque no hagi manifestat ni tant sols lÕacceptaci� del principi dÕacord

assolit el 30 dÕabrilÓ ni tampoc Òcap tramitaci� de la concessi�Ó, un fet que ha impedit, segons diuen, Òavan�ar en

la redacci� del conveniÓ. Tampoc entenen perqu� a dia dÕavui encara no sÕha exposat p�blicament al poble quan

el temps Ò�s un factor delimitantÓ.

En aquest sentit, FGC assenyala que Òpreocupa molt la manca de comprom�sÓ de lÕAjuntament i la seva Òinacci�Ó.

Per aix� ara esperen que el consistori inici els tr�mits de la nova concessi�.El principi dÕacord de f inals dÕabrilEl

principi dÕacord anunciat el 30 dÕabril, el dia que f inalitzava la pr�rroga dÕexplotaci� de lÕestaci� dÕesqu� i la zona

de lleure de Vall de N�ria, les dues par ts es mostraven optimistes. Es parlava de rubricar el def initiu en q�esti�



de dies, per�, de moment, no hi ha una proposta def initiva i consensuada sobre la taula.

Entre els punts controver tits de la nova concessi�, com assenyala lÕACN, hi havia allargar la concessi� amb el

comprom�s de m�s inversions i tamb� al desenvolupament de lÕentorn immediat de Queralbs i Vall de N�ria. En

aquell moment tamb� sÕapuntava que caldria tancar la xifra del c�non. LÕAjuntament de Queralbs demanava que

el c�non anual fos de 25.000 euros, mentre que FGC el situava als 10.000 euros.

Un dels punts que generava m�s discrep�ncies en la negociaci� de lÕacord era que lÕAjuntament de Queralbs es

reservava el dret a reduir la concessi� a la meitat de manera unilateral si en algun moment FGC no complia amb

les inversions compromeses. Per FGC, aquesta era una Òl�nia vermellaÓ que no podien acceptar. Finalment,

aquest punt es va excloure del document. DÕaltra banda, s� que formava par t de lÕacord la gesti� de la Cabana

dels Pastors per par t dÕFGC amb el comprom�s de fer una inversi� per arreglar-la i posar-la al dia.

FGC, empresa p�blica de la Generalitat, sÕencarrega de lÕexplotaci� de la zona dÕesqu� en terrenys comunals i del

parc l�dic de Vall de N�ria des de lÕany 1985. LÕany 2017 va f inalitzar la concessi� que hi havia i, des dÕaleshores

sÕhan anat fent pr�rrogues cur tes de dos anys com a m�xim. La darrera f inalitzava aquest abril i lÕobjectiu de

totes dues par ts ÐAjuntament de Queralbs i FGCÐ era fer una concessi� nova.

LÕempresa p�blica va amena�ar de deixar la gesti� a par tir del maig al considerar que ÒsÕestava molt llunyÓ dÕun

possible acord. El seu president, Antoni Segarra, en declaracions a lÕACN va qualif icar dÕÓinacceptablesÓ les

condicions que exigia lÕAjuntament. Entre les l�nies vermelles, hi havia establir un c�non de 25.000 euros anuals

per poder fer �s dels terrenys comunals i el parc l�dic i que el consistori pugui escur�ar la concessi� a la meitat

de forma unilateral en cas dÕincompliment dÕinversi� i sense compensar a lÕempresa pels actius que hi quedin.

Des de lÕAjuntament, per la seva banda, reclamaven un nou conveni que els permet�s, per primer cop, tenir

poder de decisi� en lÕestaci�. Entre les principals demandes, hi havia la de tenir veu en la comissi� de seguiment

on poder decidir aspectes com futures inversions aix� com lÕelaboraci�, per par t de FGC, dÕun estudi sobre els

reptes de futur de la vall entre els punts principals.Preocupaci� a la vallLa possible sor tida de FGC en la gesti�

de lÕestaci� ha generat alarma entre diferents sectors de la Vall de N�ria. Les patronals ripolleses ÐUni�

Intersindical Empresarial del Ripoll�s, Uni� de Blotiguers de Ribes de Freser i la Federaci� de Comer� del

Ripoll�sÐ van expressar la seva preocupaci� en un comunicat conjunt on es reclamava un acord Òimmediat Ò per

posar f i a aquesta incer tesa, que posava en risc molts llocs de treball directes i indirectes.

Ferrocarrils segueix explotant la l�nia del Cremallera, el complex hoteler (que compta amb una concessi� del

Bisbat dÕUrgell de 90 anys) i el telef�ric Coma del Clot, que dona servei a lÕAlberg de N�ria.
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